
 

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri • Holbergsgade 6 • 1057 København K  
Tlf. 38 14 21 42 • Fax 33 14 50 42 • CVR 12854358 • EAN 5798000862005 • fvm@fvm.dk • www.fvm.dk  
 

Bæredygtigt Fiskeri 

 

 

 

 

Referat: Møde i det Rådgivende Erhvervsfiskeriudvalg den 1. maj 2025 

Dato: 1. maj 2025. 

Sted: Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeris Departement 

Deltagere: Nis Christensen, Nicolai Højlund, Bent Pallisgaard Christensen, Martin Grynberg 

Andersen, Marlene Wiese Svanberg, Signe Skibstrup Blach, Esben Steen Ehlers, Iben Wiene Rathje, 

Søren Palle Jensen, Esben Sverdrup-Jensen, Lise Lausten, Ole Lundberg Larsen, Svend-Erik 

Andersen, Søren Jacobsen, David Lange. 

Referent: Josefine Qvist Albertsen  

 

 

 

 

  

1. Godkendelse af dagsorden  

• DFPO ønskede at tilføje ”status for kontrol af efterlevelse af aktivitetskravet”.  

• Dagsordenen blev herefter godkendt.  

 

2. Kort orientering om status i sager berørt på tidligere møder 

a. Status for bifangstprocent og fastsættelse af bagatelregel i Østersøen  

• Departementet meddelte, at sagen stadig var i proces.  

 

b. Status på undersøgelse af regelgrundlaget for dataudveksling mellem Landbrugs- og 

Fiskeristyrelsen og producentorganisationerne ift. hhv. PAP-midlerne og § 11 i 

kontrolbekendtgørelsen samt grundlaget for udlevering af medlemsdata og dataudveksling 

mellem Landbrugs- og Fiskeristyrelsen og producentorganisationerne.  

• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen meddelte, at man ville vende tilbage til udvalget efter 

sommerferien. Landbrugs- og Fiskeristyrelsen oplyste, at man arbejdede på at etablere en IT-

løsning, sådan at producentorganisationerne kunne få data på vegne af medlemmerne.  

• DFPO udtrykte frustration over processen og foreslog, at man kunne indsætte den manglende 

hjemmel.  

• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen meddelte, at man ville tage forslaget med i det videre arbejde.   
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c.  Status på undersøgelse af mulighederne for fiskeri af signalkrebs.  

• Departementet informerede udvalget om, at signalkrebs var en invasiv art som hørte under 

Ministeriet for Grøn Trepart. Departementet oplyste, at fordi arten var omfattet af EU-

forordningen for invasive arter, var det ikke lovligt at sælge signalkrebs til erhvervsmæssigt 

formål, men kun lovligt at fiske dem til eget brug.  

• FSK-PO påpegede, at lovgivningen kun forbød transport af signalkrebs i levende stand. FSK-PO 

fremhævede, at fiskeriet af signalkrebs var en god erhvervsmulighed for fiskerne, og at 

markedsprisen var størst for de levende krebs.  

• Departementet meddelte, at man ville undersøge sagen nærmere og rette henvendelse til 

Ministeriet for Grøn Trepart.  

• FSK-PO bekræftede, at de ville stå til rådighed for et supplerende møde, samt at de var villige til 

at assistere departementet med skriftlige bidrag.  

  

d. Status på forsøgsfiskeri af stenbider (stillet af DFPO)  

• DFPO efterspurgte en status på en foreløbig vurdering af bestandssituationen, også med henblik 

på at kunne planlægge forsøgsfiskeriet i 2026.  

• Departementet oplyste, at man ville undersøge sagen nærmere med DTU Aqua og vende tilbage 

med en status til næste udvalgsmøde.   

 

e. Status på støtteordninger til ålefiskere og stenbiderfiskere (stillet af DFPO) 

• Departementet oplyste, at punktet indgik i de nuværende politiske forhandlinger om fremtidens 

erhvervsfiskeri. Departementet meddelte, at man ikke kunne bekræfte en støtteordning, fordi 

forhandlingerne endnu ikke var afsluttet.  

• DFPO og FSK-PO påpegede, at regeringens udspil indeholdt et forslag om at iværksætte en 

støtteordning for både ålefiskere og stenbiderfiskere.  

• Departementet fastslog, at man ikke kunne komme sagen nærmere på nuværende tidspunkt.  

 

 

 3. Udvikling i fiskerierne og evt. regeljusteringer  

• DFPO efterspurgte en generel hurtigere uddeling af årsmængde fra Fiskereserven. DFPO 

spurgte, om den tilsendte kvotebytteoversigt også indeholdt opdaterede kvotebytter med UK.   

• Departementet oplyste, at allerede aftalte kvotebytter med UK for 2025 ville optræde på 

oversigten for 2025, når de er gennemført af EU-Kommissionen, hvilket forventes at ske, når 

der senere i maj måned åbnes op for indgåelse af 2025-bytter med UK for 2025. 

• DFPO så gerne, at indbyttede kvoter på især mørksej uddeles så hurtigt som muligt.  

• DFPO spurgte ind til dybvandsreje for norsk zone i Nordsøen og ønskede, at årsmængden kom 

hurtigt ud til FKA inden kvoten udløb i juni 2025. 

• DFPO efterspurgte en forhøjet MAF - ration på tunger.  

• FSK-PO gjorde opmærksom på, at tungefiskeri foregik både i Skagerrak, Kattegat og Østersøen, 

og at der derfor kan være behov for tunge-årsmængde til dette fiskeri også.  

• DFPO efterspurgte oversigter over kvotetrækket på de forskellige arter i samme periode sidste 

år. DFPO fremhævede, at et sådant overblik over kvotetrækket ville understøtte deres 

høringsarbejde, og nævnte hvilling i 3a som et akut behov.   
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• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen oplyste, at den ønskede oversigt for hvilling var på vej.  

• Departementet oplyste, at Danmark har bedt Kommissionen om at sætte revision af TAC’en for 

hvilling i 3a på dagsordenen for et kommende rejemøde med Norge i juni måned i Sverige.    

 

4. Orientering om ny lovgivning 

a. Hummerbekendtgørelsen  

• Departementet orienterede om, at bekendtgørelsen trådte i kraft den 4. april 2025. 

Departementet beklagede den tekniske fejl, der medførte, at DFPO’s høringssvar ikke var 

modtaget inden høringsfristen.  

• FSK-PO og DFPO udtrykte utilfredshed over situationen. 

• DFPO efterspurgte en vurdering af, hvorvidt den aktuelle usikkerhed om bekendtgørelsen gav 

anledning til, at den blev trukket tilbage.  

• Departementet noterede sig forespørgslen og meddelte, de ville vende tilbage til udvalget om 

den videre proces.  

 

b. Logbogsbekendtgørelsen 

• Departementet orienterede om, at logbogsbekendtgørelsen trådte i kraft den 9. april 2025. 

Departementet beklagede igen for de tekniske problemer, som gjorde, at DFPO’s høringssvar 

ikke var blevet behandlet. Departementet meddelte, at man var ved at foretage en vurdering af, 

hvorvidt høringssvaret kunne give anledning til justeringer af bekendtgørelsen.  

 

c. Ålebekendtgørelsen  

• Departementet orienterede om, at den offentlige høring af bekendtgørelsen om forbud mod 

fiskeri af ål i saltvand 2025-2026 havde haft svarfrist den 24. april 2025. Departementet 

tilføjede, at det kun omhandlede en lille del af ålefiskeriet.  

• DFPO spurgte, om høringen medførte væsentlige ændringer.  

• Departementet meddelte, at de ikke ville komme nærmere ind på indholdet af 

ålebekendtgørelsen.  

• DFPO foreslog, at der blev forberedt en ændring af reguleringsbekendtgørelsen til ikrafttrædelse 

1. juli 2025, da der var flere ønsker til ændring af bekendtgørelsen. 

• Departementet noterede sig DFPO’s efterspørgsel. 

 

 

5. Status på sagen om motorkraft (Stillet af FSK-PO) 

• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen redegjorde for status på sagen om motorkraft og meddelte 

udvalget, at sagen fortsat var under behandling. 

• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen oplyste om den igangværende gennemgang af samtlige 56 

fartøjer med gyldig FTA.   

• FSK-PO spurgte, hvorvidt LFST’s prøvetagningsplan var offentliggjort.  

• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen ville undersøge dette.  

• DFPO udtrykte bekymring over vilkårlig kontrol af motorer.  
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• DFPO forholdt sig undrende over, hvorfor der ikke var et tættere samarbejde mellem 

Landbrugs- og Fiskeristyrelsen og Søfartsstyrelsen.  

• FSK-PO havde samme opfattelse som DFPO omkring en vilkårlig kontrol af motorer.  

• FSK-PO efterspurgte at få tilsendt den prøvetagningsplan, som Rigsrevisionen havde henvist til 

omkring den risikobaserede kontrol i områder med motorkraftbegrænsninger.  

• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen ville undersøge dette og vende tilbage til udvalget.  

• FSK-PO bakkede op om DFPO’s bemærkning omkring behovet for et tættere samarbejde 

mellem Landbrugs- og Fiskeristyrelsen og Søfartsstyrelsen. FSK-PO fremhævede vigtigheden af 

en overensstemmelse mellem de to styrelsers registre.    

 

6. Lukkeperiode for tungefiskeriet i Kattegat og Østersøen (stillet af FSK-PO) 

• Departementet oplyste, at man var ved at afklare definitionen af reglen målrettet tungefiskeri, 

og at man havde påbegyndt en dialog med det svenske departement.   

• Departementet meddelte, at man ville invitere udvalget til et separat møde omkring 

lukkeperioden for tungefiskeriet. Departementet opfordrede til, at udvalget sendte deres 

refleksioner over, hvilke områder der havde højest prioritering.     

• FSK-PO udtrykte bekymring over situationen og tilføjede, at de havde lovet deres medlemmer 

en afklaring i dag.  

• FSK-PO spurgte, hvilken praksis Sverige havde for tungefiskeriet.  

• Departementet gentog, at dialogen med svenskerne stadig var ved at blive igangsat. 

• FSK-PO bemærkede, at hvis de skulle komme med et udspil til garnfiskeri, så var det med 

forbehold for garnfiskeriet efter makrel, fordi garnredskaberne ikke var sammenlignelige. FSK-

PO meddelte, at deres forslag var at tillade garn med maskestørrelser på 140 mm og derover for 

almindeligt sættegarn. 

• Departementet meddelte, at man arbejdede på en løsning, men at man havde haft travlt både 

med de igangværende fiskeriforhandlinger og kommende EU-formandskab. Departementet 

gentog opfordringen til udvalget om, at de skulle sende deres refleksioner på skrift. 

• DFPO påpegede, at det ikke var sæson for tunger under lukkeperioden, og at fiskeriet derfor 

ikke var målrettet tungefiskeri. DFPO tilføjede, at der altid ville være bifangst. DFPO meddelte, 

at de havde fået mange henvendelser i forbindelse med garnfiskeriet den seneste måned. DFPO 

forslog, at tungefiskeriet blev håndteret ud fra princippet om en bagatelgrænse.  

• Departementet anerkendte udvalgets bemærkninger. Departementet så gerne, at FSK-PO og 

DFPO drøftede situationen med hinanden.  

• Departementet meddelte, at man ville følge op. 

• DFPO udtrykte velvillighed til dette. DFPO spurgte, hvorvidt det også omfattede Skagerrak. 

• Departementet bekræftede, at det også omfattede Skagerrak.  

• Departementet understregede, at man forsat arbejdede på en koordinering med svenskerne, og 

at udvalget snart ville blive indkaldt til et møde.    

7. Status på overgang til frivillig ordning med kameradokumenteret fiskeri i Kattegat  

• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen redegjorde for status på overgang til frivillig ordning med 

kameradokumentation. Landbrugs- og Fiskeristyrelsen oplyste, at de var ved at undersøge 

rammerne for gruppeskift i de situationer, hvor fartøjsejere ønskede at skifte gruppe. 
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Landbrugs- og Fiskeristyrelsen meddelte, at styrelsen ville følge op, så snart de tekniske rammer 

for gruppeskift var afklaret.   

• DFPO opfordrede til hurtigt at finde en løsning.  

• DFPO efterspurgte en afklaring på overbooking af torsk i Kattegat.  

• Departementet oplyste, at de var ved at undersøge sagen både hvad angik overbooking og 

mængder.    

 

8. Begrænsning af fangstmængde for lystfiskeri (stillet af DFPO) 

• Departementet opfordrede udvalget til at tage sagen om regulering af fangstmængder for 

lystfiskere op politisk.    

• DPPO spurgte hvorvidt området var omfattet af EU-regulering.  

• Departementet meddelte, at man ikke var bekendt med, at de enkelte medlemsstater var 

forpligtet på området. Departementet oplyste, at det typisk var en sag for EU-Kommissionen. 

• DFPO påpegede, at problematikken var vigtig, og at det skulle drøftes med udvalget. 

• Departementet spurgte DFPO, om det øgede pres på fiskeriet både omfattede de store turbåde 

og mindre småbådsejere.    

• DFPO bekræftede, at presset kom fra både de store turbåde og mindre småbådsejere.  

• DFPO efterspurgte en vurdering af, hvorvidt deres forslag om en fangstgrænse på 10 fisk pr. dag 

for lystfiskere for alle arter, var i strid med EU-reglerne. 

• Departementet foreslog, at reguleringen af fangstmængder for lystfiskere blev drøftet på en 

kommende temadrøftelse i udvalget.  

• Udvalget udtrykte velvillighed til dette.  

 

 

9. Eventuelt 

a. Status for kontrol af efterlevelse af aktivitetskravet (stillet af DFPO) 

• DFPO efterspurgte en status for kontrol af efterlevelse af aktivitetskravet på baggrund af 

henvendelser fra deres medlemmer.  

• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen meddelte, at man arbejdede på sagen. Landbrugs- og 

Fiskeristyrelsen oplyste, at der ville blive sendt afgørelser ud inden sommerferien.  

b. Nyheder fra Landbrugs- og Fiskeristyrelsen (stillet af DFPO) 

• DFPO efterspurgte muligheden for, at nyheder fra Landbrugs- og Fiskeristyrelsen blev sendt 

tidligere ud til udvalget. DFPO bemærkede, at en tidligere udsendelse ville være behjælpeligt for 

at forberede deres medlemmer på tiltag, der potentielt kan have konsekvenser for dem.  

• FSK-PO tilsluttede sig DFPO’s anmodning.  

• Landbrugs- og Fiskeristyrelsen meddelte, at styrelsen bestræber sig på at sende nyheder ud 

hurtigst muligt.  


